

Statement of the Chairman
Advisory Committee on Administrative and Budgetary Questions (ACABQ)
10 October 2022

**Revised estimates on United Nations activities to mitigate global
food insecurity and its humanitarian impact**

(ACABQ report: A/77/486; related report: A/77/325)

Mr. Chairman,

I am pleased to introduce the report of the Advisory Committee on the revised estimates on United Nations activities to mitigate global food insecurity and its humanitarian impact.

The Secretary-General indicates that the proposal is related to Article 1(3) of the Charter of the United Nations, and to General Assembly resolutions 46/182, 76/124 and 76/264. The Advisory Committee notes the related mandates and highlights the importance and urgency of this proposal for the consideration of the General Assembly. The Advisory Committee was informed that the proposal is unique in terms of its circumstances and aspects, and the Secretary-General deemed it necessary to put forward a Revised Estimates report to the General Assembly based on his assessment that the General Assembly should be involved due to the sensitivity of the proposals and the fact that future requests in this area are probable and could grow in volume and nature. The Committee notes the exceptional nature of the submission process, which should not set a precedent.

The report of the Secretary-General sets out the background to the signing of the Memorandum of Understanding between the Russian Federation and the Secretariat of the United Nations on promoting Russian food products and fertilizers to the world markets (the Trade Facilitation Initiative MOU); and the Initiative on the Safe Transportation of Grain and Foodstuffs

from Ukrainian Ports among the Republic of Türkiye, the Russian Federation and Ukraine, with the Secretary-General of the United Nations signing as a witness (the Black Sea Grain Initiative). The Advisory Committee trusts that more detailed information on the implementation of the Initiatives, as well as on accessibility and beneficial impact of the initiatives for the Member States, in particular the Least Developed Countries (LDC) and Low-Income Food-Deficit Countries (LIFDC), will be provided to the General Assembly at the time of its consideration of the present report and included in the next report of the Secretary-General.

The total estimated resource requirements to cover the period from 22 July to 31 December 2022 would amount to \$3,524,600, including \$848,600 to support the Trade Facilitation Initiative, \$2,481,700 to support the Black Sea Grain Initiative, and \$194,300 to cover staff assessment requirements.

With respect to the Trade Facilitation Initiative, UNCTAD will undertake in-scope requests from the Russian Federation and provide technical guidance to the Russian Federation and to Russian companies. The UNCTAD Task Team will establish channels for mutual exchange of information between the Russian Federation and the United Nations Secretariat; facilitate and support the effort of bilateral and multilateral sectoral working groups; and, based on in-scope requests received from the Russian Federation, liaise with the private sector to address issues arising from non-sanctioned trade related to the MOU. The estimated additional resource requirements would provide for three general temporary positions (1 P-5, 1 P-4, 1 GS-OL) that would form the UNCTAD Task Team. In relation to non-post objects of expenditure, the Advisory Committee trusts that more justifications will be provided regarding resources for consultants and official travel.

Under the Black Sea Grain Initiative, activities will consist of inspection teams checking incoming and outgoing vessels from the three ports in the Black Sea under the auspices of the Joint Coordination Centre (JCC); comprehensive secretariat assistance for the work of the JCC itself; high-level dialogue and engagement with the Parties and a wide range of external actors and entities by the United Nations Coordinator; the establishment and maintenance of a watch room operating on a 24/7 basis; and support for various public information activities linked to United

Nations assistance in the implementation of the Initiative. The proposed resources would provide for 28 general temporary positions (1 ASG, 1 D-1, 4 P-5, 4 P-4, 8 P-3, 6 National Officers, and 4 Local Level), as well as non-post costs. The Advisory Committee trusts that more justifications for resources related to media and communications and official travel will be provided to the General Assembly at the time of its consideration of the present report.

In-kind voluntary contributions include office facilities for the JCC from the Government of Türkiye, and the post of a Senior Ports Liaison Officer (P-5) provided on a non-reimbursable basis by the World Food Programme, as well as the non-reimbursable loan of the D-2 Special Adviser provided by WFP for the Trade Facilitation Initiative. The Advisory Committee welcomes the Initiatives and expresses its gratitude to the Government of Türkiye and the World Food Programme for their support to the Trade Facilitation Initiative and the Black Sea Grain Initiative.

Subject to its observations in its report, the Advisory Committee recommends to the General Assembly the consideration of the proposal of the Secretary-General.

Thank you, Mr. Chairman.

Déclaration du Président

Comité consultatif pour les questions administratives et budgétaires (CCQAB)

10 octobre 2022

**Prévisions révisées concernant les activités menées par les entités
des Nations Unies pour atténuer l'insécurité alimentaire mondiale
et ses conséquences humanitaires**

*(Rapport du Comité consultatif : A/77/486 ;
rapport correspondant du Secrétaire général : A/77/325)*

Monsieur le Président,

J'ai l'honneur de présenter le rapport du Comité consultatif pour les questions administratives et budgétaires sur les prévisions révisées concernant les activités menées par les entités des Nations Unies pour atténuer l'insécurité alimentaire mondiale et ses conséquences humanitaires.

Le Secrétaire général indique que la proposition est liée à l'Article 1 (3) de la Charte des Nations Unies, ainsi qu'aux résolutions 46/182, 76/124 et 76/264 de l'Assemblée générale. Le Comité consultatif prend note des mandats connexes et souligne l'importance et l'urgence de cette proposition soumise à l'Assemblée générale pour examen. Il a été informé que la proposition revêtait une dimension unique du fait des circonstances qui l'entouraient et de ses différents aspects, et que le Secrétaire général avait jugé nécessaire de présenter un rapport sur les estimations révisées à l'Assemblée générale car il estimait qu'elle devrait être consultée en raison du caractère sensible des propositions et du fait que les demandes futures à cet égard seraient probables et pourraient augmenter en volume et en nature. Le Comité note le caractère exceptionnel de la procédure de soumission, qui ne doit pas créer de précédent.

Le rapport du Secrétaire général présente le contexte de la signature du mémorandum d'accord entre la Fédération de Russie et le Secrétariat de l'Organisation des Nations Unies sur la promotion des produits alimentaires et des engrais russes sur le marché mondial (appelé Initiative de facilitation du commerce) et de l'Initiative sur le transport sécurisé des céréales et des denrées alimentaires depuis les ports ukrainiens entre la Türkiye, la Fédération de Russie et l'Ukraine (également appelée Initiative sur l'exportation de céréales par la mer Noire), signée par le Secrétaire général de l'Organisation des Nations Unies en sa qualité de témoin. Le Comité consultatif compte que des informations plus détaillées sur la mise en œuvre des Initiatives et sur leur accessibilité et leurs avantages pour les États Membres, en particulier les pays les moins avancés et les pays à faible revenu et à déficit vivrier, seront fournies à l'Assemblée générale lors de l'examen du présent rapport et incluses dans le prochain rapport du Secrétaire général.

Le montant total estimé des ressources nécessaires pour couvrir la période du 22 juillet au 31 décembre 2022 est estimé à 3 524 600 dollars, dont 848 600 dollars à l'appui de l'Initiative de facilitation du commerce, 2 481 700 dollars à l'appui de l'Initiative sur l'exportation de céréales par la mer Noire et 194 300 dollars pour couvrir les besoins liés aux contributions du personnel.

S'agissant de l'Initiative de facilitation du commerce, la CNUCED répondra aux demandes de la Fédération de Russie et fournira des conseils techniques à la Fédération de Russie et aux entreprises russes. L'équipe spéciale de la CNUCED établira des canaux d'information mutuels entre la Fédération de Russie et le Secrétariat, offrira un appui aux groupes de travail sectoriels bilatéraux et multilatéraux et, sur la base des demandes émanant de la Fédération de Russie, assurera la liaison avec le secteur privé pour traiter les questions découlant du commerce non sanctionné lié au mémorandum d'accord. Le montant estimatif des ressources supplémentaires demandées permettrait de financer trois emplois de temporaire [1 P-5, 1 P-4, 1 G(AC)] dont les titulaires formeraient l'équipe spéciale de la CNUCED. En ce qui concerne les objets de dépense autres que les postes, le Comité consultatif compte que davantage de justifications seront fournies sur les ressources destinées aux consultants et aux voyages officiels.

Dans le cadre de l'Initiative sur l'exportation de céréales par la mer Noire, l'Organisation des Nations Unies prévoit les activités suivantes : participation aux équipes d'inspection qui

contrôlent les navires à l'arrivée et au départ des trois ports de la côte de la mer Noire sous les auspices du Centre de coordination conjoint ; une assistance complète en matière de secrétariat pour le travail du Centre de coordination lui-même ; un dialogue et des contacts de haut niveau avec les parties et un large éventail d'acteurs et d'entités externes assurés par le Coordonnateur des Nations Unies pour l'Initiative sur l'exportation des céréales par la mer Noire ; la création et l'entretien d'une salle de surveillance fonctionnant 24 heures sur 24 ; un soutien à diverses activités d'information liées à l'assistance prêtée par l'Organisation des Nations Unies dans la mise en œuvre de l'Initiative. Les ressources proposées permettraient de financer 28 emplois de temporaire (1 SSG, 1 D-1, 4 P-5, 4 P-4, 8 P-3, 6 AN, 4 AL) et de couvrir les objets de dépense autres que les postes. Le Comité consultatif compte que d'avantage d'éclaircissements sur les médias et communications et les voyages officiels seront donnés à l'Assemblée générale lorsqu'elle examinera le présent rapport.

Des contributions volontaires en nature ont été fournies, notamment des bureaux, mis à la disposition du Centre de coordination conjoint par le Gouvernement turc, et un poste d'attaché(e) de liaison (hors classe) pour les affaires portuaires (P-5), fourni par le Programme alimentaire mondial sur une base non remboursable, ainsi qu'un poste de conseillère ou conseiller spécial(e) (D-2) détaché à titre non remboursable par le Programme alimentaire mondial aux fins de l'Initiative de facilitation du commerce. Le Comité consultatif salue les Initiatives et remercie le Gouvernement turc et le Programme alimentaire mondial pour leur soutien à l'Initiative de facilitation du commerce et à l'Initiative sur l'exportation de céréales par la mer Noire.

Sous réserve des observations formulées dans le rapport, le Comité consultatif recommande à l'Assemblée générale d'examiner la proposition du Secrétaire général.

Monsieur le Président, je vous remercie.